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Олександр Кондратюк: 
«У полі уваги – вся область,  
а головний критерій –  
конкретний результат»

На старті «Пліч-о-пліч» – 
нова спортивна ініціатива

Польська книжкова полиця в 
Україні. У Романові – також!
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Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Крути: символ пам’яті  
і джерело натхнення  
та волі до перемоги

Віктор Першко

Січневий ка-
лендар новітньої 
історії України 
заповнений багать-
ма вікопомними 
подіями. 

Серед них – 29 січня , 
коли в Україні вшановують 
пам'ять учасників битви під 
Крутами. Йдеться про бій 
біля однойменної станції 
на Чернігівщині у січні 
1918-го року. Йдеться про 
вторгнення в Україну із пів-
ночі. Ворог той самий, що й 
сьогодні, – збільшовичений 
москаль. Тоді, у 1917–1918 
роках, росіяни діяли ана-
логічно – більшовицька 
росія на чолі із лєніним 
направила ультиматум УНР 
(Українській народній рес-
публіці) і пішла війною на 
Київ. На жаль, тільки що 

проголошена українська 
держава (УНР) не змогла 
(чи не встигла) мобілізувати 
для відсічі ворогам більш-
менш регулярне військо. До 
того ж більшовики підняли 
повстання у місті Києві на 
заводі «Арсенал». Повстан-
ня «сєпарів» вдалося приду-
шити, а от на фронті матро-
сів і солдат більшовицького 
війська зустрічали кілька 
рот гімназистів та студентів, 
поспіхом мобілізованих у 
Києві. Під час бою під Кру-

тами більше 30-ти юнаків-
патріотів потрапили до 
більшовицького полону. Як 
і сьогодні, московська не-
чисть була жорстокою і не-
зворушною, тож полонених 
17–18-річних юнаків вороги 
вже на другий день після 
бою розстріляли. Крути 
назавжди залишилися в іс-
торії нашої нації символом 
героїзму та самопожертви.

Сьогодні, коли історія 
вже вкотре повторилася, 
коли в Україну вторглися 

нові покоління орківсько-
рашистського племені, по-
дії під Крутами набувають 
куди більшого значення, 
аніж у минулі роки. Істо-
ричні факти, які раніше 
наша молодь знала із кни-
жок та кінофільмів, довело-
ся доповнювати такими ж 
кривавими і жорстокими 
подіями сьогодення. Що-
правда, Крути на цей раз 
ворогам не здалися, та й 
українська держава вияви-
лася куди сильнішою, завзя-
тішою та згуртованішою, 
ніж це було 106 років тому. 

29 січня 2024-го 
року у Романівському 
ліцеї № 1 пройшов 
урок життя та святої 
пам’яті полеглих під 
Крутами патріотів. 
Учні 9-А класу разом 
зі своєю вчителькою 
Оленою Беник про-
вели чудовий захід із 
вшанування пам’яті 
не лише героїв Крут, 
не лише лицарів 
Української націо-
нальної революції 
1917-1921 років, але 
й героїв нинішньої 
війни проти рашист-
ського нашестя. 

Керівник Романівської 
бібліотеки для дорослих 
Валентина Баша прийшла 
до ліцею із добіркою лі-
тературних творів, у яких 
описуються події 29 січня 
1918-го року. Слід заува-
жити, що ліцеїсти під час 
уроку декламували власні 
поезії та читали уривки із 
художніх творів. Напрочуд 
вдалим елементом уроку 
стали кадри однойменного 
художнього фільму «Кру-

ти», який з’явився на екрані 
кілька років тому. 

Головний підсумок 
заходу – дух опору, воля 
до перемоги та патріо-
тичне завзяття українців 
і досі постають головною 
зброєю нації у боротьбі 
із ворогами. Ми мусимо 
вистояти, ми маємо пере-
могти агресора і змусити 
його піти геть із нашої зем-
лі. Якщо про Крути і про 
героїчний опір українців 
московському нашестю у 
1918-му році досі знали 
куди менше, аніж, напри-
клад, про подвиг трьохсот 
воїнів-спартанців, то про 

нинішню боротьбу укра-
їнців проти рашистської 
орди, про Бучу, про Ірпінь, 
а також про Бахмут, Авді-
ївку, Серебрянський ліс, 
Волноваху і Куп’янськ знає 
майже увесь світ. Це не про-
сто особливість інформа-
ційної епохи, а найпершим 
чином – визнання України 
країною, що має абсолютне 
право на свободу, незалеж-
ність і на процвітання. В 
очах кожного ліцеїста із Ро-
манова сьогодні це можна 
було побачити, а відчуття 
належності до нації героїв 
є великою запорукою нашої 
стійкості та перемоги.
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• Прессекретар Зеленського за-
перечив звільнення Залужного.

• Рада ЄС ще на пів року продо-
вжила економічні санкції проти 
рф.

• У росії заявили про атаку укра-
їнських безпілотників.

• Індекс сприйняття корупції: Укра-
їна показала один із найкращих 
результатів у світі за рік.

• Уряд розширив можливості при-
значення допомоги малозабез-
печеним.

• В Україні прогнозують стрімкий 
ріст тарифів на електроенергію.

• З початку війни бізнес отримав 
183 млрд грн пільгових кредитів.

• В Україні почали відключати 
електроенергію боржникам.

• Хмельницька АЕС після запуску 
чотирьох нових енергоблоків 
стане найпотужнішою в Європі, 
– Галущенко.

• За кордоном українці витрачають 
з карток близько $35 мільйонів 
щодня, – НБУ.

• ЗСУ збили російський винищу-
вач Су-34, – речник Генштабу.

• В Україні ціни на огірки котяться 
донизу.

• Підприємства повинні до 1 люто-
го видати наказ про військовий 
облік.

• П'ять українських міст опинилися 
в рейтингу найдорожчих міст 
світу.

• Початок лютого буде «весня-
ним»: до +9 градусів.

• На Херсонщині батьки відмовля-
ються вивозити з-під обстрілів 
95 дітей.

• В Україні відкриють мовні курси 
для військовослужбовців.

Коротко про головне

Події

Iз Києва та Луцька  
дорога у Бєлград та Стамбул

Віктор Єрофєєв

Чемпіонат України з лег-
кої атлетики серед юнаків 
2007/2008 років народження, 
який відбувся у Києві 26-28 січ-
ня 2024-го року, став не просто 
черговою подією спортивного 
життя країни, але й своєрід-
ним бенефісом для вихованця 
Романівської школи легкої ат-
летики та тренера із Романова 
Анатолія Сушицького. 

Йдеться про успіх вихованця Анатолія 
Цезаровича – одинадцятикласника Ро-
манівського ліцею №1 Романа Цьоми-
ка, який лише секундою часу поступився 
на чемпіонському п’єдесталі переможцю 
змагань. При цьому важливо, що майже 
всю дистанцію наш земляк лідирував, але 
на фініші, за словами фахівців, припустив-
ся тактичної помилки і тому посів лише 
друге місце. 

Але для керівництва юнацької збірної 
команди України важливим фактором є не 
лише місце чи колір медалі, здобутої тим 
чи іншим спортсменом. Куди важливішим 
фактором став перебіг подій на дистанції, 
а також ще й та обставина, що саме Роман 
Цьомик упродовж тривалого часу (минулих 
пів року – це точно) демонструє доволі ви-
сокі для своєї вікової категорії спортивні 
результати. Саме тому Романа вже зараз 
зараховано до резерву збірної України із 
легкої атлетики. Вже цими днями Роман 
Цьомик у складі збірної України відбуває 
до Мукачева, де пройдуть найважливіші 

тренувальні збори перед стартом юнаць-
ких Балканських ігор, які вже давно мають 
статус малого чемпіонату Європи. Най-
ближчий місяць для Романа Цьомика стане 
дуже відповідальним у його спортивній 
кар’єрі, оскільки потрапити на старти до 
Туреччини, де 9 березня 2024-го року стар-
тують Балканські ігри, дуже відповідально, 
престижно і перспективно. Саме на таких 
змаганнях формуються найважливіші риси 
спортсмена справді високого міжнародного 
класу. Тож Роман Цьомик під час березне-
вих стартів може здобути путівку у справді 
великий спорт. Побажаємо одинадцяти-
класнику Романівського ліцею № 1 сил для 
успіхів, везіння, а також турнірної удачі, аби 
показати в Європі достойний результат.

Між тим ще одна вихованка 
А. Ц. Сушицького, Вікторія Бонда-
рєва, цими днями також відбула до 
Бєлграда, де вже 4 лютого стартує 
у складі збірної України на турнірі 
Балканських ігор. Вікторію очікуємо 
побачити на дистанції з бігу на 800 
метрів.

Ну а після повернення із Туреччини 
та Сербії наші земляки готуватимуться до 
червневого юнацького чемпіонату України, 
де пройде відбір до складу збірної України 
для участі в чемпіонаті Європи, який від-
будеться у липні 2024-го року. Ще один 
турнір найвищого гатунку – юніорський 
чемпіонат світу, який також у цьому році 
пройде у Перу, також перспективний для 
нашої землячки Вікторії Бондарєвої. Тож 
спортивний рік, який щойно розпочався, 
поки що має дуже оптимістичний спортив-
ний окрас. Залишилося лише підтримати 
наших спортсменів-земляків. А також – 
побажати їм вдалих стартів і переможних 
фінішів.

На старті «Пліч-о-пліч» – нова спортивна ініціатива
Віктор Єрофєєв

Із 31 січня по 8 березня 
2024-го року триватиме другий 
(територіальний) етап змагань 
«Пліч-о-пліч всеукраїнські 
шкільні ліги», до яких долу-
чилися практично усі заклади 
загальної середньої освіти 
Романівської селищної ради. 

Упродовж грудня 2023-го року, а 
потім ще й у січні 2024-го у ліцеях та 
гімназіях Романівської селищної ради 
тривав перший (шкільний) етап змагань 
«Пліч-о-пліч всеукраїнські шкільні ліги», 
який і визначав учасників другого, або 
ж територіального етапу. На першому 
етапі, по суті, проходило формування 
команд для участі у змаганнях, а потім 
новостворені команди провели низку 
інтенсивних тренувань.

Вже 31 січня 2024 року у спортив-
ному залі Романівського ліцею № 1 
відбудуться змагання із баскетболу 
серед дівчат, до яких залучені учениці 
гімназій та ліцеїв 2010-го року народження 
та молодші. Юнаки-ліцеїсти закладів осві-
ти Романівської селищної ради 2008 року 
народження та молодші змагатимуться 
у баскетбольному турнірі за програмою 
змагань «Пліч-о-пліч…» 9 лютого 2024-го 
року. 14 лютого 2024-го року змагатимуть-
ся дівчатка-волейболістки (учениці 9-х 
класів), а 19 лютого пройдуть змагання з 
волейболу серед юнаків-дев'ятикласників. 
Змагання із футзалу заплановані на 29 
лютого, а завершать програму другого 

етапу змагань «Пліч-о-пліч всеукраїнські 
шкільні ліги» змагання серед дівчаток 4-6-х 
класів із черліденгу. Ці змагання пройдуть 
вже навесні, 8 березня 2024-го року.

Загалом змагання «Пліч-о-
пліч всеукраїнські шкільні ліги» 
стали новаторською ініціативою 
української влади, яка має нада-
ти позитивний імпульс для роз-
витку фізвиховання та спорту у 
шкільному середовищі навчаль-
них закладів України. 

Загальновідомо, що низка обставин 
(пандемія COVID-19 та вторгнення рашист-
ського загарбницького війська в Україну, 
масовані ракетні удари та переведення 
роботи навчальних закладів на роботу в 
онлайн-режимі) призвели до припинен-

ня позакласної та позашкільної роботи 
з фізичного виховання. По суті, було по-
ставлено на паузу діяльність спортивних 
секцій, хоча спеціалізовані навчальні за-
клади (ДЮСШ і СДЮШОР) не припиняли 
своєї роботи. Втім, турніри «Пліч-о-пліч 
всеукраїнські шкільні ліги», які проходять 
за змагальною програмою із чотирьох най-
популярніших видів спорту, покликані не 
лише збудити та відродити практику про-
ведення подібних заходів, але й розшири-
ти мережу спортивних осередків (гуртків, 
секцій, клубів), де культивуватимуться 
вищеперелічені види спорту. Водночас 
проведення змагань у січні – березні 2024-
го року стане нагодою для влади, депутат-
ського корпусу, спортивної громадськості 
окремих громад (а також цілих регіонів 
та областей) побачити, пересвідчитися 
і з'ясувати ситуацію із розвитком дитя-

чого та юнацького спорту, потребами у 
негайному поліпшенні спортивної бази, 
підготовки та перепідготовки тренерського 
складу для проведення регулярних за-
нять і тренувань у середовищі школярів, 
гімназистів та ліцеїстів. 

Безумовно, поки що рано говорити 
про уроки, підсумки та висновки щодо 
проведення змагань «Пліч-о-пліч всеукра-
їнські шкільні ліги», однак такі висновки 
обов'язково будуть зроблені. Про перебіг 
змагань у середовищі навчальних закла-
дів Романівської, а також Миропільської 
селищних рад ми будемо повідомляти на 
сторінках нашого видання. Вже у наступ-
ному номері газети «20 хвилин Романів» 
будуть оголошені результати баскетболь-
ного турніру серед команд дівчаток, які 
змагатимуться у Романівському ліцеї № 1 
31 січня 2024 року. Отож до зустрічі.
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Польська книжкова полиця в Україні.  
У Романові – також!

Польська полиця в україн-
ській бібліотеці, або виставка 
літератури польських авторів 
стала окрасою Романівської 
бібліотеки для дорослих.

У ході пілотного проєкту, що про-
водиться Українським інститутом книги 
спільно з Інститутом книги у Польщі за 
підтримки Міністерства культури та націо-
нальної спадщини Польщі та Міністерства 
культури та інформаційної політики Укра-
їни, було поставлено доволі шляхетну мету 
– поповнити фонди українських бібліотек 
та популяризувати польську літературу.

Зокрема Романівська бібліотека 
для дорослих отримала безкоштовно 
комплект із 20 нових книжок для ство-
рення книжкової полиці польської 

літератури. Отримані книги – це до-
бірка перекладів українською мовою 
польської класичної та сучасної лі-
тератури для дорослих та молодших 
читачів. Книжки польських авторів 
видані українською мовою видавцями 
України на кошти гранту, наданого їм 
Інститутом книги в Польщі.

Крім того, важливо, щоб література 
про життя, історію та побут сусідньої для 
нас держави також потрапила до людей 
з польським етнічним корінням, а також 
тих, хто вивчає історію Польщі або іншим 
чином шукає контакту з польською куль-
турою. Зауважимо, що Романів потрапив 
до числа бібліотек, куди надійшли книги 
із «Польської полиці» завдяки уважному 
ставленню працівників Романівської бі-
бліотеки для  дорослих, які долучилися до 
важливої акції в масштабах всієї держави.

ВПО та українські мігранти, які 
повертаються з-за кордону, 
зможуть отримувати допомогу 
малозабезпеченим родинам

26 січня уряд прийняв постанову, яка розширює 
можливості призначення допомогти малозабез-
печеним, щоб ті родини, які опинились у ризику 
бідності, могли активніше нею користуватися.

Зокрема, раніше допомога малозабезпеченим родинам не могла 
призначатися, якщо в родині є працездатні особи, які не працюють 
або за них не сплачувався ЄСВ протягом попередніх 3-х місяців пе-
ред зверненням по цю допомогу. Фактично це унеможливлювало 
отримання такої допомоги родинами ВПО, які перемістились і вна-
слідок переміщення втратили роботу, а також родинами вимушених 
українських мігрантів, які повертаються з-за кордону після тривалого 
перебування там.

Відтепер цю ситуацію змінено. Оскільки уряд має на меті 
підтримати ВПО та українців, які повертатимуться із-за кордону 
та ще не встигли працевлаштуватись в Україні і не мають влас-
них джерел доходів, допомога призначатиметься на 6 місяців:
• для родин, що повернулись в Україну після тривалого (понад 

90 днів поспіль) перебування за кордоном, навіть якщо в таких 
родинах є працездатні непрацюючі особи, які не сплачували ЄСВ;

• для родин внутрішньо переміщених осіб, які внаслідок переміщення 
не працювали або не сплачували ЄСВ.
Водночас аби сприяти поверненню українців до економічно неза-

лежного і самостійного життя, виплата допомоги для малозабезпечених 
поєднується з інструментами стимулювання до працевлаштування.

Так, якщо у родині ВПО чи мігрантів, які повертаються, є працез-
датні особи, які не працюють, після призначення допомоги мало-
забезпеченим вони мають протягом двох місяців після призначення 
допомоги сприяти своїй економічній самостійності – тобто або пра-
цевлаштуватись, або стати на облік в Державному центрі зайнятості, 
аби фахівці центру допомогли таким особам знайти роботу чи за 
потреби пройти перенавчання та перекваліфікацію.

Нагадаємо, допомога малозабезпеченим призначається тим роди-
нам, у яких сукупний розмір доходів не перевищує рівень забезпечення 
прожиткового мінімуму для сім’ї; так нині для працездатних осіб 
це – 55% прожиткового мінімуму (1665.4 грн), для дітей – 140% (віком 
до 6 років – 3 588,2 грн, від 6 до 18 років – 4 474.40 грн), для осіб, які 
втратили працездатність – 100% (2 361 грн). Таким чином, допомога 
розраховується як різниця між рівнем забезпечення прожиткового 
мінімуму для сім’ї та її середньомісячним сукупним доходом.

Джерело: Мінсоцполітики

На Житомирщині майже 50% майбутніх 
водіїв після самопідготовки успішно 
складають теорію з першої спроби

З 22 листопада мину-
лого року майбутні водії 
отримали можливість 
складати теоретичний 
іспит без обов’язкового 
навчання в автошколі. 

За два місяці в сервісні цен-
три МВС Житомирської області 
для першої спроби звернулися 
188 кандидатів у водії.

Раніше для отримання по-
свідчення водія вивчення правил 
дорожнього руху в акредитова-
ному навчальному закладі було 
обов’язковим. Без відповідного 
свідоцтва кандидат у водії про-
сто не допускався до іспиту в 
сервісному центрі МВС. Однак 
з 22 листопада 2023 року українці 
отримали вибір: або самостійно 
готуватись до теоретичного іс-
питу, або опанувати навчання в 
автошколі.

За 2 місяці до сервісних цен-
трів МВС Житомирщини для 
складання теоретичного іспиту 
після самопідготовки звернулися 
183 людини. Нагадаємо, що з 3 
серпня область долучилася до 
пілотного проєкту із прозорого 
складання іспитів. Відповідно, 
іспити приймали у сервісних 
центрах МВС № 1841 у Жито-
мирі, № 1843 у Коростені та з 1 
грудня – у Звягелі (№ 1844).

Найбільшу кількість клієнтів 
прийняли у сервісному центрі 
МВС № 1841 у Житомирі – 149 
кандидатів, з яких 73 людини 
(48,9%) успішно склали іспит з 
першого разу.

У Коростені з 27 відвідувачів 
іспит склали 11 майбутніх воді-
їв (40,7 %), у Звягелі з 12 людей 
склали п’ятеро – 41,6%.

Алгоритм дії для тих, хто 
хоче опанувати теорію 
самостійно

Для вивчення теоретичного 
матеріалу кандидати можуть ви-
користовувати як електронну, так 
і друковану літературу.

Аби майбутнім водіям було 
зручніше готуватися до складан-
ня, сервісні центри МВС радять 
майбутнім водіям користувати-

ся онлайн-тренажером із ПДР 
на сайті Головного сервісного 
центру МВС, де відображено 
всі питання, які будуть на тео-
ретичному іспиті.

Іспит у сервісному центрі 
МВС триває 20 хвилин, про-
тягом яких треба відповісти на 
20 запитань. Допускається 2 по-
милки, у разі допущення третьої 
– іспит не складено. Наступна 
спроба буде можлива не раніше 
ніж через 10 днів. У майбутніх 
кермувальників є необмежена 
кількість спроб для складання 
теоретичного іспиту.

Тестування можна проходити 
у будь-якому зручному сервісно-
му центрі МВС. Отримати та-
лон можливо через функціонал 
е-запис або через термінал само-
обслуговування безпосередньо у 
сервісному центрі МВС.

Перелік документів для 
отримання послуги:

• паспорт громадянина 
України з відміткою про місце 
реєстрації або ID-картка чи 
паспорт громадянина України 
для виїзду за кордон (надаєть-

ся разом із довідкою про місце 
проживання);

• медична довідка, що під-
тверджує допущення до керу-
вання транспортним засобом 
обраної категорії;

• ідентифікаційний номер;
• наявне посвідчення водія (у 

разі отримання права на керу-
вання транспортними засобами 
іншої категорії).

Кандидат у водії повинен по-
відомити адміністратору сервіс-
ного центру МВС, що самостійно 
опанував теоретичний навчаль-
ний матеріал на відповідну ка-
тегорію транспортного засобу. 
Вартість складання теоретичного 
іспиту – 250 грн.

Консультацію щодо послуг 
сервісних центрів МВС можна 
отримати за телефоном (044) 
290-19-88 або на сторінках 
Головного сервісного центру 
МВС у фейсбуку та інстаграмі. 
Відповіді на найпоширеніші 
запитання та корисну інфор-
мацію черпайте на сайті.

Джерело: РСЦ ГСЦ МВС  
в Житомирській області
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Олександр Кондратюк: 
«У полі уваги – вся область, а головний 
критерій – конкретний результат»

Більше трьох років минуло 
від того часу, коли Олексан-
дра Кондратюка призначили 
начальником управління 
екології та природних ресур-
сів Житомирської обласної 
адміністрації.

Нині очолюване О. П. Кон-
дратюком управління вважа-
ється одним із кращих у складі 
Житомирської ОВА, а сам його 
керівник певним чином відрізня-
ється у позитивному значенні тим, 
що завжди, під час проведення 
будь-яких заходів (нарад, сесій, 
засідань депутатських комісій і т. 
д) спроможний надати вичерпну 
інформацію, довідку чи консуль-
тацію щодо будь-якого аспекту 
роботи очолюваного ним управ-
ління. Тому на нашу пропозицію 
відповісти на низку запитань 
стосовно своєї нинішньої ділян-
ки роботи на посаді начальника 
управління Олександр Павлович 
охоче погодився.

- Отже, управління екології та при-
родних ресурсів Житомирської облас-
ної адміністрації для вас, Олександре 
Павловичу, стало місцем давно зна-
йомої діяльності. Принаймні склалося 
враження, що якихось тривалих пері-
одів для ознайомлення із ситуацією у 
підвідомчій сфері у вас не було.

- Якщо взяти до уваги мій сумарний 
стаж роботи в органах районної та між-
районної екологічної інспекції, у Держав-
ній екологічній інспекції Житомирської 
області, то це майже дванадцять років 
праці на кількох відповідальних посадах. 
Далі доля склалася так, що більше часу 
я приділяв краєзнавчій роботі, написав 
та підготував до друку три книжки, а по-
тім, вже із 2015-го року, працював головою 
Романівської районної ради. Думаю, що ці 
віхи моєї трудової біографії романівчанам 
добре відомі, бо жив і працював я в цей час 
в основному на Романівщині.

- У 2020-му вам запропонували очо-
лити управління обласної адміністра-
ції, яке для вас було добре знайомим, 
і навіть п’ятирічний досвід праці на 
чолі Романівської районної ради цьому 
також сприяв. Однак варто зауважити, 
що вже 2021-й рік, як і наступні роки, 
створили нові реалії, коли було ска-

совано колишній районний поділ і 
розподіл владних функцій. Відтепер, 
в умовах проведеної децентралізації 
влади, екологія та природні ресурси 
області перебували у віданні галузевого 
управління, яке не мало, так би мовити, 
раніше звичної вертикалі своїх орга-
нів, що працювали безпосередньо на 
місцях. Відтепер на місцях були лише 
громади, і саме із ними ви маєте необ-
хідність взаємодіяти у певний спосіб. 
Як реально це відбувається? 

-  Поки що ситуація має такий вигляд, 
що у деяких громадах питаннями екології 
та природних ресурсів (природокористу-
вання) опікуються головні спеціалісти, а 
деякі громади навіть мають у складі своїх 
виконавчих апаратів відповідні сектори, які 
опікуються цими напрямами відповідаль-
ності. Зауважу і наголошу на тому, що кон-
структивна взаємодія нашого управління 
із конкретною громадою Житомирщини 
найбільшою мірою залежить від позиції 
сільського, селищного чи міського голови 
певної громади. Ну а якщо взяти  до уваги 
нову ситуацію із зосередженням чи пере-
міщенням більшості владних повноважень 
у лоно громад, то мушу зауважити, що мені 
і працівникам нашого управління довелося 
значним чином перебудувати свою діяль-
ність з метою підвищення її ефективності в 
умовах дуже оптимізованих можливостей. 
Але це означає лише одне – ми маємо орі-
єнтувати громади на вирішення конкрет-
них і, як правило, стратегічно важливих 
для них питань.

- За минулі три роки певних резуль-
татів у цьому стосунку досягти таки 
вдалося?

- Наведу лише декілька прикладів ви-
рішення давно наболілих проблемних пи-
тань та ситуацій. Наприклад, проблема 
облаштування комплексу очисних споруд у 
місті Андрушівці. Через дуже багато при-
чин упродовж майже двадцяти років не 
вдавалося вирішити долю будівництва зага-
лом нескладного об’єкта. Ба більше, за весь 
час підготовки та кількаразових сплесків у 
роботі з побудови та облаштування очис-
них споруд у Андрушівці було порушено 
півтора десятка кримінальних проваджень. 
Але у 2020-му році в Андрушівці обрали 
нового міського голову, яка доволі швидко 
довела своє бажання і спроможність ви-
рішити таку животрепетну і вже застарілу 
для міста проблему. Звісно, за підтримки 
обласного бюджету в Андрушівці вже сьо-
годні завершене будівництво сучасного 
комплексу очисних споруд. Це, можна 

сказати, стратегічно важливо, бо ж саме 
в Андрушівці розпочинався своєрідний 
ланцюг забруднення річки Гуйви, яка дуже 
впливає на ситуацію в річці Тетерів, куди 
вона впадає якраз у передмісті Житомира.

- Щодо Тетерева, то басейн цієї 
річки також викликає занепокоєння 
екологів, а якщо відвертіше, то громади 
багатьох сіл і селищ не мають очис-
них споруд, а так звані поля фільтрації 
давно вже віджили своє першочерго-
ве призначення і так само втратили 
свої колишні можливості. А між тим 
Тетерів є джерелом водопостачання 
Житомира.

- Так, і саме над цією проблемою ми 
зараз активно працюємо. У 2023-му році 
розпочато будівництво комплексу очисних 
споруд у селищі Романові, де вже давно 
існує проблема зі скидами нечистот до 
річки Лісної, яка є лівою притокою Тете-
рева. У 2024-му році є всі передумови для 
завершення спорудження цього важливого 
для Романова об’єкта. Хоча, якщо точніше, 
то не лише для Романова, а й для жителів 
усіх населених пунктів, що живуть нижче 
по течії Тетерева. І передовсім – для Жи-
томира та житомирян. Зауважу, що вже у 
2024-му році має бути виготовлений проєкт 
будівництва комплексу очисних споруд у 
межах ще однієї громади, населені пункти 
якої розташовані на обох берегах Тетерева 
і також вище по течії від Житомира. Все 
це знову ж таки і в першу чергу –для нор-
малізації ситуації із водними ресурсами 
Тетерева як головного джерела водопос-
тачання обласного центру. 

- На згадку приходить обласна на-
рада, яка відбулася у липні 2023-го року 
у Мирополі, де також у центрі уваги 
її учасників був новенький комплекс 
очисних споруд.

- Так, у Мирополі давно існувала всім 
набридла проблема із очисними спорудами 
колишньої паперової фабрики. Господарі 
підприємства не бажали передати важли-
вий для громади комплекс очисних спо-
руд у комунальне підпорядкування, аби 
з’явилася можливість за кошти місцевого 
бюджету відремонтувати і убезпечити 
найбільшу річку Житомирщини Случ 
від періодичного зливу туди органічних 
нечистот. У 2021-му році, завдяки наполе-
гливості депутата Житомирської облради 
Ігоря Ходака та конструктивній позиції і 
готовності до відповідальної роботи но-
вообраного керівництва Миропільської 
громади, було виділено кошти із бюджету 

області на будівництво нового і сучасного 
комплексу очисних споруд. Такий симбіоз 
зусиль і готовність Миропільської громади 
співфінансувати будівництво очисних спо-
руд отримало належну підтримку з боку 
керівництва Житомирщини. У підсумку 
вже у 2023-му році комплекс очисних спо-
руд у Мирополі запрацював, і нині жодних 
проблем із забрудненням Случі тут немає.

- Олександре Павловичу, періодично 
заходить мова про ліси Житомирщи-
ни, про їхню інтенсивну експлуатацію 
або ж простіше – надмірне вирізання. 
Ваш коментар як керівника управління 
екології та природних ресурсів Жито-
мирської ОВА.

- Починати шукати відповіді на озвучені 
вами питання слід в управлінському підроз-
ділі лісового господарства, яке нині активно 
реформується. Однак я можу зазначити, що 
упродовж кількох років ми значно збіль-
шили темпи та фактичні обсяги утворення 
нових площ природозаповідного фонду 
на теренах Житомирщини. Зауважу і на-
голошую на тому, що на території об'єктів 
природозаповідного фонду заборонена 
будь-яка господарська діяльність. У тому 
числі і рубки будь-якого виду. Стосовно 
заліснення території нашої області, то за-
гальновідомо, що Житомирська область тут 
також в очевидних лідерах, демонструючи 
щорічні перевиконання планів із висаджен-
ня нових лісових ділянок. 

- Якщо повернутися до Романова, 
де ви розпочинали свою трудову біо-
графію, де, власне, й зараз мешкаєте, то 
з місцевою громадою зв'язок маєте куди 
тісніший, аніж із іншими регіонами та 
громадами Житомирщини?

- Уточню і наголошу, що із громад-
ськістю Романівщини маю абсолютно 
тісні зв’язки і намагаюсь допомогти, під-
собити чим-небудь і за будь-якої можли-
вості. Можу сказати про своє плече під-
тримки у часи підготовки та відкриття 
у Романівській селищній раді притулку 
для постраждалих від сімейного насилля. 
Згодом, коли Україна зазнала вторгнення 
російської воєнщини, зробив усе можли-
ве для того, аби наші друзі у Польщі та 
Литві, з якими Романівська громада має 
побратимські стосунки вже шість – сім 
років, змогли передати на Романівщину 
значний об’єм гуманітарних вантажів. Осо-
бливу увагу знову ж таки за підтримки та 
потужній участі депутата обласної ради 
Ігоря Ходака ми звертали на закупівлю 
та забезпечення низки об’єктів у Романові 
електрогенераторами. Скажімо, надпотуж-
ний п’ятдесятикіловатний генератор став 
важливою підмогою у роботі Романівської 
лікарні. Ще два генератори, потужністю 
10 кВт кожен, передані для потреб Рома-
нівської та Миропільської ПМCД. До цього 
ж переліку вкрай потрібного для Романова 
устаткування можна додати і модульну 
котельню для забезпечення теплом одного 
із приміщень Романівського ліцею № 1. 
Скажу, що докладав зусилля і для забезпе-
чення відділення реабілітації Романівської 
лікарні належним обладнанням, яке нам 
також надали наші польські побратими. 
Так що без уваги своїх земляків не залишаю 
фактично ніколи. Розумію усі складнощі 
Романівської селищної ради у нинішні 
часи, коли суттєво скоротились суто із 
об’єктивних причин надходження до міс-
цевого бюджету. Але тут варто зрозуміти, 
що лише завдяки єдності, згуртованості, 
витримці і, звісно ж, сумлінню та пра-
цездатності кожного з нас ми однозначно 
подолаємо цей найсуворіший за нашої 
пам’яті період життя нашої країни.



5 Середа, 31 січня 2024WWW.ZT.20MINUT.UA Акцент тижня

Про «Історію без міфів»  
із Владленом Мараєвим… І не тільки

Віктор Радчук

Наприкінці січня 
до Житомира при-
їздив Владлен Мараєв 
– співавтор і засновник 
ютуб-каналу «Історія 
без міфів». 

До традиційного місця зібран-
ня у залі Гнатюк Арт-центру, що 
на вулиці Великій Бердичівській, 
прийшло близько сотні жито-
мирян, які забажали почути 
відомого історика і найактивні-
шого в Україні популяризатора 
вітчизняної історії. Напередодні 
у коментарях, які поширювалися 
у соціальних мережах, інтерес до 
приїзду Владлена Мараєва було 
позначено різнобарвними висло-
вами та думками, а дехто писав 
про те, що перегляду випусків ка-
налу «Історія без міфів» достатньо, 
аби відчути інтерес до багатьох 
сторінок української минувшини, 
яку забули чи загалом не вивчали 
на рівні науки.

Однак вже перші враження від 
зустрічі із людиною, яка щотижня 
готує для своїх глядачів напрочуд 
цікаві зустрічі зі сторінками, по-
діями та постатями вітчизняної 
історії, перевершили будь-які 
очікування. По-перше, Владлен 
Мараєв розповів не лише про 
механізм та детальну кухню з під-
готовки кожного випуску «Історії 
без міфів» на ютуб-каналі, але й 
про те, що у нього є багато колег у 
цьому напрямі. Насправді Мараєв 
не перший, хто вирішив детальні-
ше і повніше висвітлювати події 
вітчизняної історії за допомогою 
інтернет-простору. Найпершим 
чином він згадав своїх колег-іс-
ториків Олександра Алфьорова, 
Олександра Зінченка, Максима 
Майорова, Вахтанга Кіпіані, які 
раніше розпочинали і досі не-
втомно працюють над висвітлен-
ням «білих» та «чорних» плям в 
історичному минулому України. 
Принагідно зауважимо, що вже 
за два – три тижні до Жито-
мира завітає ще один відомий 
в Україні популяризатор і до-
слідник історії та редактор «Іс-
торичної правди» (складової 
інтернет-порталу «Українська 
правда») Олександр Зінчен-
ко. Поки що не може прибути 
на Житомирщину на побачення 
зі своїми глядачами та читачами 
відомий український журналіст 
та популяризатор історії Вахтанг 
Кіпіані, який сьогодні обороняє 
Україну у рядах ЗСУ.

І все ж для повноти інформа-
ції щодо ютубівського варіанту 
історичного всеобучу в Україні 
зазначимо, що саме канал «Історія 
без міфів» і його засновник та без-
змінний ведучий Владлен Мараєв 
сьогодні є беззаперечним лідером 
серед інших телевізійних та юту-
бівських проєктів в українському 
інформаційному просторі. 

Близько 800 тисяч 
переглядів та вподо-
байок збирає ледь не 
кожен випуск «Історії 
без міфів». 

Щоправда, його автор визнає, 
що головне – не кількість перегля-
дів, а якість такого процесу. Тобто 
йдеться про так звану глибину 
перегляду, або про те, скільки 
часу затримується увага пере-
січного глядача каналу «Історія 
без міфів». Якщо лише п’ять чи 
сім хвилин, то великої користі від 
виходу передачі в ефір глядач не 
матиме. Але якщо людина про-
глянула всю тривалість ефіру, 
тоді автори досягли мети май-
же стовідсотково. Ще один ціка-
вий факт, який Владлен Мараєв 
озвучив у Житомирі, стосується 
вікових сегментів тих глядачів, 
які входять до кістяка аудито-
рії каналу «Історія без міфів». 
Так-от, щосереди о двадцятій 
годині Владлена Мараєва і його 
«Історію без міфів» в основному 
дивляться люди від 25-ти до 45-ти 
років. Дивовижно, але це факт, 
над яким мають подумати ке-
рівники та фахівці Міністерства 
освіти, культури та інформації. 
Адже тих українців, які мають 
вік до 25-ти років, також потрібно 
залучати до процесу найактив-
нішого пізнання своєї історії. А 
тим паче тих, кому сьогодні 50, 
60 і навіть 70 років і які чомусь не 
належать до активно заповзятих 

глядачів історичних передач на 
ютубівських каналах. Причому 
із чисто об’єктивних причин від-
сутності у сім’ях комп’ютерів чи 
інтернетівського покриття.

Можливо, для когось, хто 
читає ці рядки, питання про 
важливість пізнання сторінок 
вітчизняної історії здаватимуть-
ся дріб’язковими на тлі новин 
із фронту або ж порівняно із 
проблемами озброєння ЗСУ та 
питаннями відновлення роботи 
української економіки. Однак 
Владлен Мараєв, який нині пра-
цює у підрозділах ЗСУ, що забез-
печують проведення у підрозді-
лах українського війська заходів 
із морально-психологічної під-
тримки українських воїнів, каже 
про те, що історична правда 
лежить в основі багатьох по-
дій, які опинилися у горнилі 
російської агресії в Україну. 
Ба більше, Україна і українці у 
масі своїй вже відчувають, але 
сповна ще не розуміють і не 
усвідомлюють суті рашизму. 
Адже кремлівський вождь своїм 
головним завданням ставить не 
тільки загарбання України, не 
лише ослаблення НАТО чи по-
збавлення Європейського Союзу 
такої величезної держави, як Укра-

їна. Головне завдання агресора 
– знищити українську націю. 
І тут йдеться не тільки про зни-
щення ЗСУ та найбільш свідомих 
українців (рашисти називають 
їх нациками-бандєровцами), але 
якраз про всю націю, включа-
ючи дітвору і стариків. Адже у 
разі окупації України лідери Росії 
матимуть величезний мобіліза-
ційний потенціал для боротьби 
із арміями НАТО. Тим паче, що 
сьогодні переконувати увесь світ 
у тому, що українці є вправними 
воїнами, не варто. Це всі бачать. 
І саме тому українці мають ро-
зуміти та усвідомлювати, що їх 
сьогодні і завтра намагатимуться 
знищити і стерти з карти світу як 
державу і як націю. Як свого часу 
хотів знищити і зачистити світ від 
євреїв нацистський фюрер Гітлер. 
До цього ні Україна як держава, 
ні її жителі ніколи не готувалися. 
Натомість в основі підготовки ра-
шистів до війни в Україні лежала 
багаторічна фальсифікація історії. 
Не лише України, але й самої ро-
сії, а тим паче – світової історії. 

Дивно, але майже 30 років 
незалежна і самостійна україн-
ська держава мало протидіяла 
поширенню російської брехні 
на українських землях. Звісно, 

в українських школах вже дав-
но з’явилися гарні підручники 
із історії України, а дітвору на-
вчали патріотично налаштовані 
вчителі-історики, але цього ви-
являється замало, аби протисто-
яти рашистській інформаційній 
агресії. Вже у дорослому житті 
українці враз перестають читати 
книжки з історії, бо їх мало і вони 
дуже дорогі. В Україні практично 
не знімається кіно на історичну 
тематику, а мережа кінопрокату 
також зникла майже безслідно. В 
Україні зрештою відсутня система 
історичного всеобучу, яка мала би 
запрацювати ще всередині 90-х 
років, коли нація просипалася від 
колоніально-імперської сплячки 
і потроху звикала до життя поза 
межами «союзу братніх народів». 
Але такої системи в Україні не 
створили. Ба більше, історію і її 
фальсифіковані ерзаци (підробки) 
активно використовували під час 
багаторазових виборчих кампа-
ній, коли українців ділили на три 
сорти і коли президента України 
із освітою бухгалтера зобража-
ли на білбордах у формі есесів-
ця. Ось чому у північного сусіда 
спочатку з’явилося уявлення про 
несправжність, штучність України 
та українців. А потім так званий 
братній народ почали виховувати 
у дусі ненависті до України. Ми це 
бачили, але не розуміли. Сьогод-
ні таке усвідомлення приходить, 
але дістається нам дуже дорогою 
ціною.

На завершення розповіді про 
враження від зустрічі із Владле-
ном Мараєвим варто зауважити 
ще про одну обставину. На захід 
за участі вже відомого історика 
та достатньо популярного ютуб-
блогера так і не прийшли пред-
ставники влади, які опікуються 
питаннями національно-патрі-
отичного виховання, ідеологіч-
но-пропагандистської роботи. 
Звісно, категоричної і нагальної 
потреби у тому, аби побачити чи 
почути Владлена Мараєва, у них 
може й не виникати. Однак задля 
розуміння актуальності усіх тих 
проблем, про які говорив гість зі 
столиці, задля розуміння бага-
тьох питань, які виникали у се-
редовищі аудиторії житомирян, 
влада мала би бути присутньою 
на подібних зустрічах і заходах. 
Хоча б задля того, щоб ініціювати 
щось схоже чи подібне у своїй 
повсякденній роботі. Адже не 
секрет, що Владлена Мараєва 
(або ж його колег, друзів із його 
професійного середовища) охоче 
почули б жителі Звягеля, Чудно-
ва, Романова чи Мирополя. Тим 
паче, що найголовнішим у тому, 
що відбулося 26 січня 2024 року 
у залі житомирського Гнатюк 
Арт-центру, був не лише Владлен 
Мараєв і не лише сотня справді 
небайдужих житомирян, а сам 
процес комунікації. Щирої, 
правдивої, справжньої і дуже 
змістовної. Це якраз те, чого не 
може бути досягнуто вдома біля 
телевізора чи блукання у попу-
лярних нині мережах тік-току чи 
фейсбуку. Нам важливо це зрозу-
міти і відповідним чином діяти. 
Спілкуватися, вчитися розуміти 
один одного, єднатися на цьому 
поприщі і зрештою – мудрішати. 
Це якраз на часі!

Фото: Тарас Орешніков
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Як куріння впливає на серце
Куріння дуже часто є причиною розвитку 

хвороб серця і однією із головних причин смер-
тей від серцево-судинних захворювань. 

Говоримо про 5 неочевидних фактів, які пов'язують куріння і 
здоров'я серця.

1. Куріння викликає ішемічну хворобу серця, інсульт і 
хворобу периферичних судин. Куріння є одним із ключових 
факторів ризику розвитку ішемічної хвороби серця, інсульту і 
хвороби периферичних судин.

2. Одна з десяти смертей від серцево-судинних захворювань 
спричинена курінням. Щороку від серцево-судинних захворю-
вань, спричинених курінням, помирають 50 тисяч українців. Цей 
показник становить 12% від усіх смертей від хвороб серця. У світі 
від хвороб серця, що виникли внаслідок куріння, щороку помирає 
близько 2 мільйонів людей.

3. Один рік без тютюну знижує ризик ішемічної хвороби 
серця удвічі. Упродовж року після того, як ви кинули курити, ризик 
ішемічної хвороби серця знижується вдвічі, порівняно з курцями. 
Ризик розвитку цієї хвороби знижується до рівня тих, хто ніколи 
не курив, упродовж 15 років.

4. 5-15 років без тютюну – ризик інсульту знижується до рівня 
некурців. Упродовж 5-15 років після того, як ви кинули курити, 
ризик інсульту скорочується до рівня людей, які ніколи не курили.

5. Відмова від куріння зменшує ризик повторного інфаркту. 
Людина, яка кидає курити після інфаркту, зменшує удвічі ризики 
повторного інфаркту.

Джерело: Міністерство охорони здоров’я України

Подагра:  
як попередити захворювання

Пода́гра – хворо-
ба, яка частіше за все 
характеризується по-
стійними нападами 
гострого артриту: 
почервонінням, чутли-
вістю, болем, набряком 
суглоба. 

Класичним проявом вважа-
ється ураження великого паль-
ця ноги. Плюсневі міжфалан-
гові суглоби в основі великого 
пальця – найбільш поширене 
місце ураження (приблизно 50% 
випадків). 

Проте подагра може трапля-
тися і у вигляді тофуса, каменів 
у нирках або уратної нефропатії. 
Вона виникає внаслідок підвище-
ного рівня сечової кислоти в крові. 
Сечова кислота кристалізується, а 
кристали накопичуються у сугло-
бах, сухожиллях та навколишніх 
тканинах.

Для вчасного виявлення хво-
роби пацієнтові, який звернувся 
по медичну допомогу з гострим 
болем у суглобі, потрібен лише 
один аналіз для уточнення – необ-
хідно визначити рівень сечової 
кислоти в крові. 

Аналіз бажано робити через 
чотири тижні після першого на-
паду, адже в гострому періоді цей 
показник буде у нормі або навіть 
нижче, бо всі кристали у той мо-
мент перебувають у порожнині 
суглоба.

Профілактика подагри 
• Щоб після першого нападу 

захворювання не розвивалося 
далі, потрібно дотримуватися ді-
єти. Із раціону харчування слід 
виключити білкову їжу – м'ясні 
продукти, деякі морепродукти 
(креветки, мідії), сою, сочевицю, 
горох, боби. 

• Необхідно дотримувати-
ся питного режиму – на день 
випивати до 1,5-2 л рідини, вона 
буде виводити з організму сечову 
кислоту. З напоїв можна вживати 
фруктові, овочеві соки, неміцний 
чай, молоко, лужну мінеральну 
воду («Лужанська», «Боржомі», 
«Поляна Квасова» – до 1 літра на 
день). Склянку соку або неміцно-
го чаю рекомендується випивати 
перед  сном. 

• Слід обмежити вживання 
кухонної солі (до 5-6 г на добу 
– разом з тією, що міститься в 
продуктах)

• Протипоказані алкоголь-
ні напої. Алкоголь перешкоджає 
виведенню сечової кислоти з ор-
ганізму, а  пиво містить велику 
кількість білку, що також може 
спровокувати напад хвороби.

• Потрібно в достатній кіль-
кості їсти цитрусові фрукти 
(хоча б один апельсин на день).

• Варто уникати значних 
фізичних навантажень.

Будьте здорові!
Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

Міокардіодистрофія:  
причини, симптоми, профілактика 

Міокардіодистрофія (дис-
трофія міокарда) – ураження 
серцевого м'яза, пов'язане з 
порушенням обміну речовин. 

Міокардіодистрофія виникає при 
недостатньому постачанні міокарда кис-
нем, тривалій перевтомі серцевого м'яза, 
при вітамінній недостатності, порушенні 
білкового, вуглеводного і електролітного 
обміну, при ендокринних розладах та 
інтоксикаціях. Вона спостерігається при 
коронарному атеросклерозі, вадах серця, 
анемії, печінкової недостатності, уремії, 
діабеті, тиреотоксикозі та при багатьох 
інших захворюваннях.

Причинами міокардіодистрофії у 
новонароджених та дітей раннього віку 
можуть бути перинатальна енцефалопа-
тія, внутрішньоутробні інфекції, синдром 
дезадаптації серцево-судинної системи на 
тлі гіпоксії. У спортсменів міокардіодистро-
фія може виникати внаслідок надмірного 
фізичного перевантаження (патологічне 
спортивне серце).

Види симптомів при 
міокардіодистрофії:

1. Біль у серці. На відміну від болю при 
ішемічній хворобі серця, больові відчуття 
не пов’язані з фізичним навантаженням, не 
носять гнітючого характеру, відрізняються 
більшою тривалістю, не знімаються (пере-
риваються) нітратами. На відміну від болю 
при ураженні плеври (оболонки легень), 
не пов’язані з актом дихання і кашлем. На 

відміну від болю при ураженні хребта, не 
пов’язані з рухами в корпусі. Але можуть, 
як і плевральний хребетний біль, блокува-
тися знеболюючими і протизапальними 
засобами.

2. Задишка – відчуття нестачі повітря. 
Як і при більшості інших захворювань із 
задишкою, остання зазвичай наростає при 
навантаженні.

3. Набряки. Як і при більшості інших 
захворювань серця, набряки частіше лока-
лізуються на нижніх кінцівках і наростають 
до вечора.

4. Порушення ритму серця. Мо-
жуть відзначатися напади серцебиття, 
неприємні відчуття перебоїв, зупинки 
серця, запаморочення, рідко – непри-
томність.

Профілактика 
Насамперед профілактика дистрофії 

міокарда повинна складатися з лікування 
захворювання, на тлі якого вона виявилася. 

Крім цього, профілактичні методи 
включають: 
• прийом лікарських засобів у межах нор-

ми; 
• відмова від спиртних напоїв та куріння;
• щоденні фізичні заняття, але у міру мож-

ливостей кожної людини;
• уникнення переохолодження чи пере-

грівання організму;
• проходження медичного огляду двічі 

на рік;
• вживання в їжу білка та вітамінів;
• зниження калорійності їжі (намагатися 

не харчуватися фаст-фудом, добовий 
прийом рідини щонайменше повинен 
становити 1 літр).

ВАЖЛИВО ЗНАТИ
Вірусні інфекції верхніх дихаль-

них  шляхів (особливо сезонний 
грип, коронавірусна інфекція) мо-
жуть спричиняти порушення мета-
болізму в серцевому м'язі. Тому 
дуже важливо пройти своєчасне 
щеплення від цих інфекцій та не 
допустити можливих патологічних 
ускладнень у вашому організмі.

Будьте здорові та бережіть себе!
Відділ комунікації, організаційної та 

інформаційно-роз’яснювальної роботи ДУ 
«Житомирський обласний центр контролю 

та профілактики хвороб МОЗ України»
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Настав час вийти зі 

звичних рамок та ви-
вчати світ. Не соромте-

ся брати ініціативу до своїх рук. 
Це допоможе скласти про вас 
гарну думку.

ТЕЛЕЦЬ
Ідіть впевнено у на-

прямі своєї мети. Мож-
на планувати питання щодо не-
рухомості. Вам здаватиметься, 
що ви гідні більшого.

БЛИЗНЮКИ
У першій половині 

тижня можливе про-
довження або оновлення старих 
образ та непорозуміння. На-
прикінці тижня все зміниться 
рішуче на краще.

РАК
Будьте дуже уваж-

ними під час вирі-
шення важливих завдань. По-
кладайтеся на здоровий глузд, 
розпорядок дня, ставте перед 
собою мету.

ЛЕВ
Піднімаються обра-

зи та неприємні спо-
гади, великий ризик потрапити 
під тиск інших людей. Будьте 
гнучкими і вмійте підлашту-
ватися. 

ДІВА
Ваші д і ї  буду ть 

більш відповідальними 
та націленими на конкретний 
результат. Зміцнюйте дружні 
стосунки. Заводьте нові зна-
йомства.

ТЕРЕЗИ
Не поспішайте по-

чинати важливі спра-
ви: можливі труднощі із зосе-
редженням. Не перевантажуйте 
себе роботою.

СКОРПІОН
На тих, хто встиг 

опрацювати помил-
ки, попереду чекає 

успішне просування. Непри-
ємностей, затримок та безладдя 
поменшає.

СТРІЛЕЦЬ
Талан чекає на ак-

тивних та оптимістич-
но налаштованих особистостей, 
здатних брати відповідальність 
за своє життя. Присвятіть тиж-
день навчанню.

КОЗОРІГ
Проведіть тиждень 

приємно і знайдіть 
баланс між сімейними цін-
ностями та кар'єрою, метою. 
Цей період обіцяє надовго за-
лишитися у пам'яті.

ВОДОЛІЙ
Отримуйте нові вра-

ження, зустрічайтеся зі 
статусними людьми, відвідуйте 
курси для власного розвитку, 
ходіть на виставки та до театрів! 

РИБИ
Пригнічуйте у собі 

бажання діяти на емо-
ціях. Важливі справи краще від-
класти через велику ймовірність 
помилок.

Джерело: ТСН
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Банановий чай для орхідеї, 
який змусить квітку цвісти

ЯК ПРИГОТУВАТИ  
КОРИСНИЙ РОЗЧИН.

Якщо хочете, щоб рослина 
часто радувала вас квітами, то 
слід враховувати деякі нюанси, 
зокрема грамотно удобрювати 
цю екзотику.

Орхідеї можуть прикрасити 
будь-який інтер'єр. Однак бага-
то любителів цих екзотичних 
рослин стикаються з тим, що 
рослини не хочуть цвісти або 
цвітуть дуже рідко і слабо.

То як змусити орхідею раду-
вати барвами цілий рік? Існує 
один простий і натуральний 
розчин, який допоможе вам 
досягти бажаного результату.

Банановий чай
Річ у тім, що банановий чай 

містить багато калію, фосфору 
та інших мікроелементів, які 
сприяють зростанню і цвітін-
ню орхідей. Готувати корисний 
розчин дуже просто. Для цього 
вам знадобляться:

• шкірка від одного банана
• 1 л води
• каструля
• сито або марля.

Як приготувати розчин
Ретельно вимийте шкірку ба-

нана під проточною водою, щоб 
видалити залишки пестицидів. 
Наріжте шкірку на шматочки і 
покладіть у каструлю.

Після залийте водою і по-
ставте на середній вогонь. До-
ведіть до кипіння, а потім змен-
шіть вогонь і варіть 15 хвилин.

Зніміть каструлю з вогню і 
дайте настою охолонути. Про-
цідіть його через сито або марлю 
і перелийте в чисту пляшку.

Ваш банановий чай готовий! 
Його можна використовувати 
для поливу й обприскування 
орхідей раз на тиждень протя-
гом двох місяців. Зовсім скоро 
ви помітите, як квіти оживуть 
і почнуть тішити вас своїми 
барвами.

Високорослі чи 
низькорослі помідори:  
які томати найкраще посадити

СЕРЕД ГОРОДНИКІВ 
Є ШАНУВАЛЬНИКИ 
І ВИСОКО РОСЛИХ, І 
НИЗЬКОРОСЛИХ ТОМАТІВ. 

Тим часом кожен різновид 
має свої переваги та недоліки. 
Фахівці допомогли розібратися 
в цьому питанні.

Плюси високорослих томатів
Вони мають розтягнутий 

період плодоношення, здатні 
зав'язувати великі та м'ясисті 
плоди, мають високі показники 
врожайності.

Серед недоліків можна виді-
лити: необхідність формувати, 
пасинкувати та підв'язувати 
кущі, при вирощуванні в тепли-
ці з низькими стелями рослини 
слід прищипувати або спрямо-
вувати стебло по горизонталі, 
через пізні строки дозрівання 
томати потрібно захищати від 
хвороб, особливо фітофторозу, 
і шкідників.

Аргументи за посадку 
низькорослих сортів

Їх можна розміщувати 
досить густо, оскільки їм по-
трібна менша площа живлен-
ня, ніж високорослим, немає 
обмежень за висотою теплиці, 
вони підходять для вирощуван-
ня на балконі або підвіконні, у 
них ранні терміни дозрівання 
– кущі не формують об'ємну 
зелену масу, а всі сили кидають 
на утворення плодів. Завдяки 
ранньостиглості встигають ви-
зріти у відкритому ґрунті і в 
північних регіонах. Ну і з ма-
ленькими рослинами набагато 
простіше працювати, вони не 
потребують підв'язки, а багато 
хто – і пасинкування.

Недоліки: потрібно стежи-
ти, щоб томати в нижній час-
тині куща не торкалися землі, 
а якщо сорт високоврожайний, 
рослину все-таки доведеться 
підв'язати, інакше вона може 
не витримати ваги плодів.

Таким чином, до-
цільно садити обидва 
різновиди, кажуть 
фахівці. Низькорослі 
томати дадуть ранній 
рясний урожай без 
особливого догляду 
навіть у відкритому 
ґрунті. Частину таких 
помідорів можна пус-
тити на заготовки. 

А високорослі, по-
саджені в теплиці, 
приноситимуть плоди 
до пізньої осені. За 
вмілої комбінації сор-
тів ви не залишитеся 
без врожаю за будь-
яких умов.

Джерело: Ukr.Media

Пісочне печиво
Інгредієнти: 180 г вершкового масла кімнатної 

температури, 100 г цукру, 1 яйце, 2 ст. л. молока, 
дрібка солі, 350 г борошна, 1 ч. л. розпушувача, 10 г ва-
нільного цукру, 20 г борошна на підпил робочої поверхні.

• У великій мисці змішайте 180 г вершкового 
масла кімнатної температури та 100 г цукру.

• Додайте до вершково-цукрової суміші 1 яйце, 
2 ст. л. молока, 10 г ванільного цукру, дрібку солі та 
ретельно перемішайте.

• Додайте в миску 350 г просіяного борошна, 1 
ч. л. розпушувача та замісіть тісто.

• Сформуйте з тіста кулю, загорніть її в харчову 
плівку та поставте в холодильник на 20 хв. Увімкніть 
духовку розігріватися до 180 градусів.

• Робочу поверхню присипте 20-ма г борошна, 
сформуйте з кулі тіста коло та розкачайте його в 
рівномірний пласт, товщиною 5-6 мм.

• За допомогою спеціальних форм для печива 
або просто ножа чи склянки видавіть з пласта тіста 
майбутнє печиво. Викладіть печиво на застелене 
пергаментом деко та запікайте 15-20 хв при тем-
пературі 180 градусів, до рум’яності.

Ніжні бельгійські вафлі
Інгредієнти: борошно – 200 г, вершкове масло – 120 

г, цукор – 50 г, яйця – 2 шт., молоко – 150 мл, цукор 
ванільний – 10 г, розпушувач – 1 ч. л.

• У велику миску розбийте 2 яйця, додайте до них 
50 г цукру, 10 г ванільного цукру та збийте вінчиком 
або міксером до білого кольору. 

• Додайте до яєць розм’якшене вершкове масло 
та все перемішайте.

• У миску до рідких інгредієнтів поступово 
додайте 200 г борошна, 1 ч. л. розпушувача і роз-
мішайте. Влийте 150 мл теплого молока і ще раз 
гарно перемішайте тісто. Воно має бути консистенції 
густої сметани. Дайте тісту постояти 20 хв.

• Розігрійте вафельницю та збризніть її анти-
пригарним спреєм або протріть поверхню для сма-
ження ватним тампоном, змоченим у рослинній олії. 
Ложкою викладіть тісто у вафельницю та випікайте 
5-7 хв, залежно від потужності конкретно вашого 
прибору.
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Споживачу

ОГОЛОШЕННЯ
ВТРАЧЕНИЙ АТЕСТАТ ПРО ПОВНУ ЗА-
ГАЛЬНУ СЕРСЕДНЮ ОСВIТУ, ВИДАНИЙ 
ШКОЛОЮ №20 У М.ЖИТОМИР, НА IМ'Я 
ВАКУЛОВИЧ ЛАРИСИ ЮРIЇВНИ, ВВАЖА-
ТИ НЕДIЙСНИМ.

ВТРАЧЕНИЙ ВIЙСЬКОВИЙ КВИТОК, 
ВИДАНИЙ НА IМ'Я МАЛИШАК СЕРГIЯ 
СЕРГIЙОВИЧА, 18.12.1985 РОКУ НА-
РОДЖЕННЯ, ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

ВТРАЧЕНЕ ПОСВIДЧЕННЯ УЧАСНИКА 
БОЙОВИХ ДIЙ СЕРIЯ УБД №233891, ВИ-
ДАНЕ НА IМ'Я ДАВИДЕНКО АНАСТIСIЇ 
МИКОЛАЇВНИ, ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

ВТРАЧЕНI ТАЛОНИ НА ПРОЇЗД ВИДАНI 
ДО УБД №233891, ВИДАНI НА IМ'Я 
ДАВИДЕНКО АНАСТIСIЇ МИКОЛАЇВНИ, 
ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМИ.

ВТРАЧЕНИЙ ДИПЛОМ ПРО ВИЩУ 
ОСВIТУ, ВИДАНИЙ ЖИТОМИРСЬКИМ 
IНЖЕНЕРНО-ТЕХНОЛОГ IЧНИМ 
IНСТИТУТОМ, ФАКУЛЬТЕТ ОРГАНIЗАЦIЯ 
ВИ РОБ НИЦТВА МЕНЕДЖМЕНТ НА 
ПIДПРИ ЄМСТВI, НА IМ'Я ГОЛОВЧЕНКО 
ОЛЕКСАНДРА ГЕОРГIЙОВИЧА, ВВАЖАТИ 
НЕДIЙСНИМ.

Цікаві факти про тюльпани
• Перші відомості 

про тюльпани прийшли 
з Персії, в якій переказів 
і легенд про цю квітку 
предостатньо. Перси зва-
ли її «дульбаш», що означає 
«турецька чалма», в резуль-
таті чого пізніше з’явилося 
слово «тюрбан», яке в укра-
їнській та російській мовах 
згодом трансформувалося в 
«тюльпан».

• Тюльпани були оспіва-
ні багатьма поетами Персії, 
особливо Хафізом Ширазі. 
Суфійський майстер ствер-
джував, що з незайманою 
красрю тюльпана не може 
зрівнятися навіть краса ніж-
ного кипариса і запашної 
троянди.

• Ще більшою попу-
лярністю користувалися 
тюльпани у турків. Їхні 
дружини розводили ці 
квіти в сералях у великій 
кількості.

• У Західну Європу 
тюльпани потрапили 
тільки у 1559 році. Пер-
ші цибулини в Аугсбург 
надіслав німецький посол, 
який перебував при ту-
рецькому дворі. Пізніше 

тюльпани поширилися по 
всій Європі.

• Курфюрст Бранден-
бурзький Фрідріх-Вільгельм 
на початку XVI століття зі-
брав колекцію тюльпанів, 
яка налічувала 216 сортів. 
У 1740 колекція маркграфа 
Баден-Дурлаха складалася 
вже з 360 видів.

• Серед пристрасних 
шанувальників цих кві-
тів були кардинал Рішельє, 
маршал Бірон, австрійський 
імператор Франц II, вели-
кий мислитель Вольтер 
і французький король 
Людовик XVIII. Останній, 

будучи вже абсолютно хво-
рим, наказував придворним 
виносити себе в сади Севра 
і протягом декількох годин 
насолоджувався ніжними 
квітами, які виростив його 
садівник Екоффе.

• Однак у жодній кра-
їні світу захоплення тюль-
панами не досягло таких 
розмірів, як у Голландії. 
Помітивши інтерес до 
цієї квітки з боку багатьох 
держав, заповзятливі гол-
ландці стали розводити 
все нові і нові сорти. А коли 
зрозуміли, що це вельми 
прибуткова справа, то роз-
веденням тюльпанів стали 
займатися мало не всі жи-
телі країни.

• В історії однієї біржі 
зберігся документ, який 
свідчить, що за одну ци-
булину тюльпана сорту 
«Vice Roi» було сплачено 48 
четвертин жита, 24 чверті 
пшениці, 8 свиней, 4 відго-
дованих бики, 4 бочки пива, 
2 бочки вина, 2 бочки рос-
линного масла, 4 пуда сиру, 
срібний кубок і одне в’язане 
плаття.

Джерело: pro-cikave.com.ua


